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' 

- Доля, здавалося б, так по
слідовЖJ і закономірно виводила вас 

н.а орбіту театру. Яким Жf! чином 
• • 

ви врештt-решт опинилися в кtне-

матографі? 
- Усіх, мабуть, кінематограф захоп

лює і прив'язує до себе ще з дитя
чих років. І тут я не був винятком . 
Але "свідомий" інтерес до світу ек
рана прокинувся у мене в роки на

вчання в театральній студїі. Юно зда-
• • 

валсея мею мистецтвом високим 1 
• 

тонким. А найбільше приваблювало 
• 

те, що на екран1 слово вже не мало 
•• 

такоt влади над актором, як на теат-

ральній сцені. Мене вразило, що ве
ликі і найбільш напружені, найбільш 

. о • • . 

емощию ешзоди могли розІгратися 

без будь-яких слів, що природною, 
'1нефорсованою" пластикою можна 

V • • V • • 

передати наитонш1 1 наиневловимtшІ 

нюанси. І найбільше nотрясіння -
крупний план, коли бачиш очі люди-

• 
ни 1 в них читаєш все , .. 

Коротко кажучи, я "захворів" кіне
матографом і вирішив, що повинен 
пробитися в кіно. Ким я там буду, 
що робитиму - цього я тоді ще не 
знав, та й зарані був на все згоден . 

Але для початку треба було закін
чити театр-студію. І я зробив це. Мені 
також треба було одержати атестат 
зрілості , якого в мене не було . Тож 
після студії доЕелося рік працювати 
• • • u . 

1 ВЧИТИСЯ у ВеЧlрНlИ ШКОЛІ . 

Найсерйозніший бар'єр мені дове
лося подолати в собі самому. Хоча в 
мене позаду було і музичне учили-

ВалерЩ 
ФОМІН 

• 

• 
ще , 1 те-

• V • 

атр-студtя, и кtл ька 

років роботи на професійній сцені , в 
душі я все ще відчував себе хлоп
чиськом з глухого села . 

І от цей хлопець почав мріяти про 
московський вуз , і не будь- який, а -

V 

вимовити страшно - легендарнии 

ВДІК! Подолати селянський комn-
V V 

лекс, переступити через цеи нанск-

ладніший для мене бар'єр виявило
ся дуже непросто . Та, чесно кажу-

• • 
чи, я 1 тепер, в сорок роюв, все ще 

не подолав його . Навіть тепер, більшу 
. . 

частину життя проживши в МІСТІ , 
• • 

внутрІШНЬО, ПСИХОЛОГІЧНО Я Не МОЖУ 
• • • 

вщtрватися вщ свого села в самому 

собі . Та якщо я з роками зрозумів, 
• • 

що немає жодних шдстав червоюти 
• 

з приводу свого сшьськоrо походжен-
' . 

ня, що, навпаки, зв язок Із селом -
• U V • 

моє щастя, м1и золотии запас, то тодІ 

ця обставина, зрозуміло , сприйма-
• 

лась шакше. 

Тим не менше, я зібрався з духом 
і, подолавши сумніви , рушив всту

пати до ВДІКу. Але туди я так і не 
дістався, вирішив залишитися в 

Києві, де того року при театрально
му інституті відкрився кінофакуль
тет . Там я і почав навчатися новій 

ДЛЯ 

себе справ і . А з li 
курсу почав зніматися . Тепер на 

моєму рахунку більше тридцяти ро-
V 

леи . 

- А які з них ви вважаєте кра
щими? 

- Не те, щоб кращими , а найбільш 
. 

важливими 1 nринциповими для мене 
були ролі Тараса Шевченка у фільмі 
"Сон " . Івана Палійчука у "Тінях за
бутих предків " та роль , зіграна в 
"Комісарах" . 

- Проживши на екрані стільки 
найрізноманітніших людс ьких 
доль ~ чи виробили ви якийсь певний 
метод роботи над роллю? 

-Пережити чужу долю , перевтіли-
• 

тися в іНШУ людину - не так просто . 

Ще важче розповісти про те , як ти 
це робиш . Ми чомусь соромимося 

зізнатися , що в робот і над роллю 
багато таких речей, які не піддають-· 

ся раціональному поясненню . Тут 
надто багато таємничого, несподіва-

• • 

НОГО , НеЗрОЗУМІЛОГО НаВІТЬ ДЛЯ СаМО-

ГО себе . 
Якщо тобі на лежить зі г рати 

• V 

справдІ нову, незнаному роль , то 
• V • V • 

попереднlИ твlИ досвщ вже мало що 
• • V 

значить 1 ти мимоволІ змушении . . .. . 
шукати яюсь новІ , невщомі самому 

підходи . Тому в мене не виробилося 
•• • V • • 

яко1 сь спико1 системи правил, зви-
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ЧОК ЧИ ЯКИХОСЬ ПОСТlИНИХ ПрИИОМlВ-

ВЇДМИЧОК, якими б я намагався відкри
ти кожну нову свою роль . 

Єдине , що я міг би відзначити, - я 
завжди намагаюся зрозуміти і відчу
ти внутрішній, потаємний біль свого 

героя . Адже, мабуть, майже в кож
ної людини, окрім всіх видимих їі бід, 

проблем j нещасть, буває ще такий 
внутрішній , таємний біль, який вона 

іноді намагається приховати не тільки 

від самої се.бе в найдальших куточ
ках власної душі . І я помічав , що 

. 
удачt , як правило, приходили до мене 

• 

саме там, де вдавалося вгадати , вщчу-

ти ось такий таємний біль, таємну 

муку свого героя . Але кожного разу 
до такого злиття з героєм мене вели 

рі зні дороги. Узагальнити досвід та
ких удач, вивести з них якусь зако-

• • • 
номtрюсть, мею здається , неможли-

во . 

Може, тому, що сам я не виробив 
якоїсь певно't методики роботи, я з 

• І 

недовtр ям ставлюся до висловлю-. . 
вань популярних акторш , в яких вони 

. . . 
ВИКЛадаЮТЬ те, ЯК ЧіТКО І ПОСЛІДОВНО 

• 

вони працювали над тою чи шшою 

роллю . Тут явна містифікація , якщо 
не себе , то публіки . 

-А як у вас складається співпра
ця з режисерами? 

- Режисер, працюючи над фільмом , . . 
ще до мети , яку в1н не може визна-

• • •• 
чити словами 1 розповtсти про не1 . 

Не тому, що він не довіряє своїм 
помічникам . Це просто неможливо. 
Адже не може поет до пуття розпо

вісти про задум свого вірша . І ком
позитор не може. Юнорежисер та
кож в аналогічній ситуації. Навіть 

-

• 

коли написана режисерська експлі-
• • u • u 

кац1я, коли є лпературнии сценар1и, 

- це не весь задум , а лише груба ча
стина його . Якби було інакше , то 
навіщо тоді знімати сценарій? 

Я й раніше з великою повагою 
ставився до режисерів. А тепер після 
того, як сам спробував трохи ковт-

•• 

нути іХНЬОГО ЖИТТЯ, nрОНИКСЯ ще 

більшим благоговінням . І от уже 
після "Вавілона" я знімався в кар
тині Юрія Іллєнка "Лісова пісня". 
Знімався в нього не вперше , але , 
мабуть, тільки тепер по-справжньо
му побачив, який тягар доводиться 
нести на собі режисерові! Які сумні
ви , який страх терзають його! Не 
страх взагалі , а побоювання загуби
ти чи спотворити те, що в тебе десь 
у найбільших глибинах душі 
піднімається . І тепер, коли я знімав-

• 

ся, юхта мене таким покладнетим 

перед режисером раніше не бачив ... 
- Чи вважаєте ви актора голов-

• • • 
ним Lнструментом кtновиразностt1 
чи для вас має велике значення пла
стика/ атмосфера фільму? 

- Я не бачу тут дилеми . Раніше 
так вважав, але переконався на влас

ному досвіді, що атмосфера фільму -
це все разом узяте . В одному кадрі, 
наприклад, найвиразніше і найефек-

• 
тивюше може сnрацювати чиста пла-

• 
етика актора , в Інших проста корова 

може виявитися цікавішою за Мар
чело Мастрояні , в третьому nовинні 
бути очі людини і тільки вони, у чет-

• у • • • 

вертому - порожюи прост1р 1 ючого 

більше - триста метрів вітру. І кож-
• 

не завдання - по-своєму вирІшуєть-

ся . А тяжіння або до "акторського" , 

або до "режисерського" кінематогра
фа мені не здається плідним. Навіщо 
збіднювати себе, якщо є можливість 
використовувати весь арсенал кіно , 

всю поліфенію його таких різнома
нітних виражальних засобів. Я ще 

• u 

розуМІЮ, КОЛИ На де ДОВОдИТЬСЯ ИТИ 
• 

не вщ хорошого життя - у тих, на-

приклад, випадках, коли в монтажі 

доводиться рятуватись , затикати 
• 

дtрки , виnравляти чи маскувати по--

милки, допущені на знімальному 
V 

маиданчику. 

Як я уявляю, гарний фільм nови
нен будуватися як музичний твір . 
Драматургія музичного твору - най
більша і наймогутніша драматургія . 
Якщо б мені коли-небудь вдалося ви
будувати кіносюжет. і все своє кіно
мислення так, як це вдається зроби
ти в музиці , то про більше я б і не 

. 
МрlЯВ .. . 

- Ви працюєте Нllд новим фільмом. 
Чи продовжує він якимось чином 
лінію J почату ((В авілоном - ХХ''? 

- Мабуть, що ні. Це робота вже 
іншого плану. Досить сказати, що 
фільм "На краю ночі" будується на 
сучасному матеріалі - це історія 

• •• u 

ЛіТНЬОГО украlНЦЯ, ЯКИИ КОЛИСЬ ПО-

КИНув свою батьківщину, поїхавши 
до Канади, і тепер, через багато років, 

•• • 

при1здить разом ІЗ донькою подиви-

тися рідні місця . Це картина про те, 
• u 

що не можна два рази увшти в одну 
u 

и ту ж воду , про те, як людина нама-
..u 

гається втрутитися в накреслене 1и 

коло життя та змінити свою долю і 
• 

що з цього врештt-решт виходить ... 
- Багато фільмів~ в яких ви 
. " . . 

знtмалисяJ та и вашt власнt режи-

серські роботи дуже тісно повІ я
зані з фольклором, дуже щедро ви
користовують досвід народного 
мистецтва . Чим пояснити це тя
жіння до фольклору? Й інший бік 
проблеми: відомо~ що під бурхли
вим натиском сучасної цивілізації 
багато видів традиційної народної 

w ~ 

культури руинуютьсяJ а то и вза-

галі перестають існувати. Чи вва
жаєте ви, що в цій ситуації сучас
не професійне мистецтво~ й зок

рема кінематограф J мають взяти 
на себе обовJ язок рятувати скар

би фольклору й народного мистец
тваІ щедріше використовуючи у 
своїй палітрі фольклорні барви? 

- Я часто згадую nритчу, яку не 
раз чув від батька . Він говорив : аби 
одягти чисту сорочку, треба спо

чатку зняти брудну, побути голіс

іньким, вмитися , і тільки тоді одяг
тися в чисте . 
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Іван Миrколайчук у фільмі 
,, 

Миргород . Режисер М.Іллєнко. 1985. 

Мені здається, щодо традиційної .. 
народно1 культури ми саме зараз 

голісінькі . Старий одяг скинули, а 
новий одягти ще не встигли . І поки 
що тільки сильно відмиваємося від 
чогось .. . 
Я розумію, що процес цей незво

ротній. Звичайно, старий, брудний 
одяг потрібно скидати. Звичайно, 
треба перевдягатися в чисте. Та чи 

потрібно якось спеціально турбува
тися про те , щоб рятувати традицій
ну культуру? Мені здається , що ні . 
Рятувати треба душу народу, душу 
своєї нації. Всі найбільші цінності -
в серці народному. Якщо збережемо 
його духовне здоров ' я , то не загу
биться і його традиційна культура. 
Звичайно , не все , мабуть, уціліє. 
Може, щось і забудеться , відійде , 
скажімо, хоровод. Забудеться , як 

шити окремі деталі сарафана. Шли
ки робитимуться інакше . Та головні 
цінн0сті народ збереже, якщо збе
реже свою душу. 

Тому, яку форму зараз повинне 
більше використовувати сучасне ми-

• 
стецтво - нову чи тягнутися до вtко-

вічних традицій - не в цьому, мабуть, 
суть. Головне - врятувати саму люди
ну. Підтримати їі. Зміцнити їі віру в 
добро, милосердя . Адже весь цей то
тальний хід ХХ століття, так звана 
НТР й інші глобальні процеси сучас
ного буття досить драматично за свої
ми непередбачуваними наслідками 
впливають на людину. Ми знаємо це 
не тільки за статистикою чи дослід-

• V • • 

жениями психолопв, а и за сво1м влас-
. 

• 

ним життям, за життям наших близь-
• V • V 

ких 1 знаномих людеи . 

Невідворотний хід буття веде нас 
від багатьох традиційних цінностей . 
Та я вірю, що ми до них обов' язково 
повернемося . 

Дивіться , як , будучи дітьми , ми 
хочемо пошвидше вискочити з ди-

• 
тинства, скорІше вирости , як рвемо-

ся стати дорослими. І як потім болі
сно намагаємося повернутися назад, 

• 
в дитинство , коли доросл1шаємо , як 

• • 
ТЯГНе нас ДО ТОГО , ВlД ЧОГО ХОТіЛОСЯ 

• 

ПІТИ . 

І з націями, з народами відбуваєть
ся , по суті , те саме . Вони в ідходять 

• • 

вщ свого дитинства, гамtрно праща-
• u 

ються з традищиною культурою ми-
• 

НУЛОГО , а ПОТ1М , на НОВОМУ ВИТКУ 
• ••• U • V • lCTOpll - нехаи В НОВlИ ЯКОСТl , - але 

. . 
неодмІнно повертаються до того, в1д 

чого пішли . Європа вже зараз на-
• V 

ряджається в нацюнальнии одяг, на-
• • u • 

магається вІдродити традИЦlИНl ри-

туали. І це не тільки інтерес до ет
нографії, ігри в минуле. За цим- сер
йозний потяг до справжніх і r либо
ких цінностей, з якими Євроnа сво-

• 
го часу посшшила розлучитися ... 
Ми ще також повернемо і побіжи

мо назад .. . 
Тому в мене немає страху за те, 

що від нас іде , здається, безповорот

но . Все це повернеться знову . Пи
тання часу - коли це станеться: на
прикінці цього століття чи на почат

ку наступного ... 
А поки будуть сни ... 

Москва - Київ. 1980 . 

•• 

• • 
УКРАІНСЬКОГО КІНО 

25 грудня 1895 року в Парижі , 
на бульварі Капуцинів, 14 в ~~Гран
кафе" , відбувся, як відомо, кіносе-

V • • • • 

анс, ЯКИИ І Є ТОЧКОЮ ВІДЛІ КУ ДЛЯ ІСТО-

риків кіно. На той час в Україні та-
.... . 

кож намагалися винаити ~Іноапарат. 

Ще 1893 року одеський винахідник 
..... 

Иосип Тимченко спільно з московсь-
ким професором М .Л юбимовим 

сконструював .пристрій для відтво

рення на екрані безперервного руху 
.... . . 

людеи 1 предметІ в . 

Перші кінозйомки в Україн і по
в' язані з і менем фотографа і опе
ратора Ал ьфреда Федецького 

( 1857 -1902). За деякими архівними 

свідченнями ЗО вересня 1896 року 
"" . .. . . ~ 

- першии в ІсторІІ нашого КІно 

знімальний день: тоді було відзня

то хронікальний сюжет и Перенесен

ня чудотворної ікони Курязької 

Божої матері до Харківського По

кровського монастиря" . Згодом Фе

децький зн і має стрічку "Джигітуван

ня козаків першого Оренбурзького 
козачого полку" , а вже 2 грудня 
1896-го в Харківському оперному 

театрі відбувся перший публічний 
кіносеанс, де було представлено 

• • • 

ВІТЧИЗНЯНУ КІНОПродуКЦІЮ. 

Федецький з няв ще кілька 

стрічок: и Вид харківського вокзалу 

в момент відходу поїзда", "Катан

ня на Красн ій площі ", ~~Народне 

гуляння на Кінній площі" ... На жаль, 
жодна з них не збереглася. 

Кінокар'єра Федецького була 
нетривалою, одначе саме його ім'я, 

"' поруч Иосипа Тимченка, належить 
. . 

вписати золотими лІтерами в Істо-

рію в ітчизняної культури. Вони були 
першими , з них почалося те, що вит-

. . . .., . 
ВОрИЛОСЯ ПОТІМ В украІНСЬКИИ КІ Не-

матограф. 

Валентина Слободян. 


